
Oświadczenie złożone 

przez senatora Roberta Dowhana 

na 83. posiedzeniu Senatu 

w dniu 2 sierpnia 2019 r. 

Oświadczenie skierowane do minister spraw wewnętrznych i administracji Elżbiety Witek oraz do mini-

stra finansów Mariana Banasia 

Szanowna Pani Minister! Szanowny Panie Ministrze! 

Jako senator Rzeczypospolitej Polskiej wnoszę o podjęcie dialogu z jednostkami samorządu terytorialnego 

w sprawie ich bieżących problemów finansowych. 

Samorządy lokalne po zmianach w PIT, które bezpośrednio je dotknęły, przedstawiają wyliczenia obrazu-

jące poziom nadwyżki operacyjnej brutto i netto. Rząd w wyliczeniach bazuje na kwocie brutto, samorządy 

realnie podają kwoty netto, więc występują tu gigantyczne różnice. Według DGP z 23 lipca 2019 r. nr 141 

(5043) „na koniec zeszłego roku cały sektor j.s.t. odnotował nadwyżkę operacyjną brutto rzędu 23,2 miliar-

da zł. Po przeliczeniu netto jest to kwota 14,4 miliarda zł”. Wiele samorządów przewiduje, że wprowadzenie 

przepisów dotyczących PIT przyczyni się do problemów finansowych gmin. Istnieje realna potrzeba wpro-

wadzenia programu finansowego wsparcia dla j.s.t. z ujemną nadwyżką operacyjną oraz o niskich dochodach 

własnych. Realia są takie, że samorządy mają coraz więcej wydatków rok do roku, finansowanie pozostaje na 

tym samym poziomie, a na dodatek powstają nowe wydatki delegowane do gmin. 

Wobec tego w chwili obecnej właściwe jest, aby rząd pochylił się nad problemami finansowymi samorzą-

dów: spadkiem dochodów j.s.t., wzrostem wydatków na oświatę, pogarszającą się sytuacją szpitali oraz wzro-

stem kosztów energii elektrycznej. Apeluję o podjęcie dialogu i znalezienie korzystnych rozwiązań, które 

pomogą j.s.t. w sprawnym funkcjonowaniu. 

Z poważaniem 

Robert Dowhan 
 


